

Željko Radinković

Principal Research Fellow

email: zeljko.radinkovic@ifdt.bg.ac.rs

ORCID: 0000-0001-9216-8799

Institute for Philosophy and Social Theory, University of Belgrade

CURRICULUM VITAE

(updated on 31. March 2026)

1. Biography

Željko Radinković was born 1969 in Banja Luka (Bosnia and Herzegovina), where he completed his elementary and secondary education. Between 1992 and 2011 he has lived, worked and studied in Germany. In 2006 he acquired his M.A. Degree in Philosophy with the thesis “The Problem of Originality of Experience in Husserl and Heidegger” (“*Das Problem der Ursprünglichkeit der Erfahrung bei Husserl und Heidegger*”), at the University of Stuttgart’s Department of Philosophy and History. His doctoral studies at the Institute for Philosophy in Stuttgart under Andreas Luckner and Klaus Wiegand culminated in his 2011 PhD Thesis “The Hermeneutics of Future” („*Hermeneutik der Zukunft*“). Between 2003 and 2010 he participated in the interdisciplinary *Nexus* project at the Institute for Philosophy in Stuttgart. Since 2006 he has been translating german philosophical literature. From 2007 to 2008 he participated in the University of Stuttgart’s interdisciplinary project *Adipositas*. Since 2019 he is Senior Research Fellow at the Institute for Philosophy and Social Theory in Belgrade. Since 2026 he is Principal Research Fellow at the Institute for Philosophy and Social Theory in Belgrade. He publishes scientific works mainly in Serbian and German. In recent years, he has published two monographs in which he deals with some of his main areas of research (hermeneutics, phenomenology, Heidegger, Husserl, philosophy of technology). From 2016 to 2019 he was the president of the Scientific Council of the Institute for Philosophy

and Social Theory. Since 2014 he is a member of the Editorial Board, and from 2020 to 2023 he was the editor-in-chief of the scientific journal *Philosophy and Society*. Since 2020, he is a member of the Governing Board of the Institute for Philosophy and Social Theory. Since 2020, he is a member of the Ethics Committee of the Institute for Philosophy and Social Theory. Since 2022, he is also a member of the Editorial Board of the magazine *Jahrbuch-Technikphilosophie*.

For many years, he has been translating mostly philosophical literature from Serbian to German and from German to Serbian.

2. Bibliography

Doctoral dissertation

- (2011) *Hermeneutik der Zukunft* [Diss.], http://elib.uni-stuttgart.de/opus/frontdoor.php?source_opus=6720, Universität Stuttgart, Elektronische Dissertationen und Habilitationen, Stuttgart.

Master's degree

- (2006) *Das Problem der Ursprünglichkeit der Erfahrung bei Husserl und Heidegger*, [Magisterarbeit] Universität Stuttgart, Stuttgart.

Monographs

- (2022) *Filozofija tehnike. Uvod u teoriju tehničkog odnošenja prema svijetu*, Novi Sad/Beograd: Akademska knjiga/IFDT.
- (2020) *Hermeneutika. Istorija, osnove i klasici teorije razumijevanja*. Beograd: Akademska knjiga.
- (2013) *Narativna modifikacija Hajdegerove fenomenologije*. Beograd: Institut za filozofiju i društvenu teoriju/Albatros plus.

Articles

- (2025) „Hermeneutik der Zukunft als Hermeneutik der technischen Zukunft“, *Phainomena* 34 (132-133): 231–246.
- (2024) „Die Ausdruckstheorie von Ludwig Klages im Licht neuerer phänomenologisch-hermeneutischer Betrachtungen“, in: *Ludwig Klages und die Neue*

- Phänomenologie*, Baden-Baden: Karl Alber Verlag, pp. 359–382.
- (2024) „Disziplinäre Anfänge von Kapp bis Heidegger“, in: *Handbuch Technikphilosophie*, Stuttgart: Metzler Verlag, pp. 53–59.
 - (2023) (with Ivan Nišavić) „Dijalog i kritika“, in: *Priručnik kritike*, Institut za filozofiju i društvenu teoriju, pp. 15–38.
 - (2023) (with Olga Nikolić and Igor Cvejić) „Transcendentalna kritika“, in: *Priručnik kritike*, Institut za filozofiju i društvenu teoriju, pp. 71–98.
 - (2023) „Klages-Kritik in der zeitgenössischen Philosophie. Von dem Naturalismus- bis zum Irrationalismusvorwurf“, *Synthesis Philosophica* 38 (1): 99–108.
 - (2022) „Hermeneutika i dijalektika: Šlajermaherov koncept tehničkog razumijevanja u svjetlu pitanja o hermeneutičkoj istini“, *Godišnjak Filozofskog fakulteta u Novom Sadu* 47 (1): 229–313.
 - (2022) „Filozofija tehnike od egzistencijskog racionalizma do umeća mogućeg“ (preface), in *Egzistencijalnost i medijalnost tehnike*, Edicija Minima, Akademski Knjiga/IFDT Belgrade, Novi Sad, pp. 9–28.
 - (2021) (with Christoph Hubig) „„Das Verstehen öffnet ein weites Reich von Möglichkeiten...“. Geistes- und Erziehungswissenschaften in einer funktionalisierten Welt“, *Philosophy and Society* 32 (4): 629–640.
 - (2021) (with Rastko Jovanov) „...ein Denkmal des neuen Deutschlands“. Der frühe Gehlen über Staat und Philosophie“, in *Die Macht der Institution: Zum Staatsverständnis Arnold Gehlens (Staatsverständnisse)*, ed. Christine Magerski, pp. 45–66.
 - (2021) „Pitanje o biću u horizontu vremena. Nekoliko napomena o genezi Hajdegerovog *Bića i vremena*“, in Andreas Lukner, *Martin Hajdeger: Biće i vreme. Uvodni komentar*, Belgrade: Ultimatum.rs, pp. 291–304.
 - (2020) „Hermeneutik des Anderen“, *Philosophy and Society* 31 (4): 600–612. - (2019) „Die Phänomenologie Edmund Husserls als eidetische Wissenschaft“, *Philosophy and Society* 30 (4): 571–594.
 - (2019) „Technikfolgenabschätzung im gesellschaftlichen und kulturellen Kontext“ (editor's note), *Philosophy and Society* 30 (3): 323–325.
 - (2018) „S ove strane virtualnosti. Etika i pravo u sferi 'stvarne virtualnosti'“, in *O pravu i drugim srodnim temama*, ed. Aleksandar Fatić, Belgrade: Institute for Philosophy and Social Theory, pp. 151–162.
 - (2018) „„Sorge um die erkannte Erkenntnis“. Das ontische Versäumnis des Daseins als Möglichkeit des Explizierens seiner positiven Bestimmungen“, *Philosophy and Society* 29 (1): 65–72.
 - (2017) „Fenomenologija kao transcendentalna filozofija. Pitanje neposrednosti iskustva kod Šmica i Huserla“, *Filozofska istraživanja* 37 (3): 435–448.
 - (2017) „Pojam fikcije kod Hansa Fajingera“, *Zbornik Matice srpske za društvene nauke* 163: 447–458.
 - (2017) (with Rastko Jovanov) „Brief aus Serbien“, *Deutsche Zeitschrift für Philosophie* 65 (5): 934–948.
 - (2017) „Daseinsanalyse und die Seinsfrage beim frühen Heidegger. Destruktion des Husserlschen Bewusstseinsbegriffs als des absoluten Seins im Sinne der absoluten

Gegebenheit“, *Philosophy and Society* 28 (3): 69–84.

- (2017) „Pitanje angažmana u perspektivi sučeljavanja filozofske hermeneutike i kritike ideologije. Paradigmatski značaj Habermas-Gadamerove debate“, in *Angažman. Uvod u studije angažovanosti*, eds. Adriana Zaharijević i Jelena Vasiljević, Beograd/Novi Sad, pp. 258–269.
- (2017) „Von der existentialen Möglichkeit zum möglichen Vermögen der Seinsgeschichtlichkeit“, *Heidegger-Jahrbuch* 10 („Heidegger und der Humanismus“), eds. Alfred Denker i Holger Zaborovski, Freiburg/München, pp. 119–133.
- (2016) „Narativna fenomenologija identiteta“, in *Politika, identitet, tradicija*, eds. Aleksandar M. Petrović, Mikonja Knežević, Kosovska Mitrovica: Filozofski fakultet 2015, pp. 411–432.
- (2016) „Phänomenologische Ethik zwischen der unendlichen Verantwortung für den Anderen und der ontologischen Differenz“, *Itinerari. Annuario di ricerche filosofiche, Lanziano*, pp. 87–101.
- (2016) „Erotska redukcija i transcendentalfilozofski karakter pitanja o biću“, Seminar o erotskom fenomenu Žan-Lik Mariona, *Philosophy and Society* 27 (4): 823–824. - (2015) „Biopolitik und die transzendente Fragestellung. Über die Bedingungen der Möglichkeit der Macht“, in *Politiken des Lebens. Technik, Moral und Recht als institutionelle Gestalten der menschlichen Lebensform*, eds. Jan Müller, Željko Radinković, Rastko Jovanov, Belgrade: Institute for Philosophy and Social Theory, pp. 110–125.
- (2015) „Narrative Identität und existentielle Möglichkeit“, in *Phänomenologische Ontologie des Sozialen*, eds. Holger Zaborowski, Željko Radinković, Rastko Jovanov, Belgrade: Institute for Philosophy and Social Theory, pp. 61–82.
- (2015) „Das Ding, das Phänomen und das Medium“, *Heidegger-Jahrbuch* 9 („Heidegger und die technische Welt“), eds. Alfred Denker, Holger Zaborovski, Željko Radinković et al., Freiburg/München, pp. 57–73.
- (2014) „Ethik und Grenzen der narrativen Hermeneutik des Selbst von Paul Ricoeur“, *Philosophy and Society* 25 (4): 69–84.
- (2013) „Vertrauen in Technik im Zeitalter der transklassischen Technik“, in Alfred Hirsch, Petar Bojanić, Željko Radinković (eds.), *Vertrauen und Transparenz. Für ein neues Europa*, Beograd: Institut za filozofiju i društvenu teoriju, pp. 201–213.
- (2012) „Temporalna uskraćenost bića i mišljenja bića kod Jozefa Keniga u kontekstu fenomenoloških rasprava Huserla i Hajdegera“, in *Theoria* 1/2012: 31–44. - (2012) „O nekim metodološkim pretpostavkama kulturoloških studija. Kulturološke studije u svjetlu logike kulturnih nauka“, in *Kritičke kulturološke studije u postjugoslovenskom prostoru*, prir. Danijela Majstorović, Željko Radinković, Saša Laketa, Maja Mandić, Banja Luka, pp. 87–113.
- (2012) „Kako je moguća moć? O nekim transcendentalfilozofskim pretpostavkama Fukoovog koncepta moći, biomoći i diskursa o životu“, in *Horizonti bioetike. Moral u doba tehničke reprodukcije života*, Belgrade, pp. 285–306.
- (2012) „Das Heideggersche Programm einer Urwissenschaft und die Ansätze der Überwindung der ‚Sachferne‘ der Bewusstseinsphänomenologie von Edmund Husserl“, *Philosophy and Society* 23 (2): 235–244.

- (2012) „Phänomenologisch-kritische Destruktion des Aprioriproblems beim frühen Heidegger“, *Philosophy and Society* 23 (4): 251–268.
- (2007) „Kategorijalni opažaj kao centralni pojam Huserlove transformacije transcendentalne filozofije“, *Filozofski godišnjak* 5, Banja Luka: 177–218.

Editorial work

- (2023) *Priručnik kritike*, Beograd: Institut za filozofiju i društvenu teoriju (eds. Marjan Ivković, Željko Radinković).
- (2015) *Heidegger-Jahrbuch* 9 („Heidegger und die technische Welt“), Frajburg/Minhen (eds. Alfred Denker, Holger Zaborowski, Željko Radinković).
- (2015) *Phänomenologische Ontologie des Sozialen*, Beograd: Institut za filozofiju i društvenu teoriju (eds. Holger Zaborowski, Rastko Jovanov, Željko Radinković). - (2015) *Politiken des Lebens. Technik, Moral und Recht als institutionelle Gestalten der menschlichen Lebensform*, Beograd: Institut za filozofiju i društvenu teoriju (eds. Jan Müller, Rastko Jovanov, Željko Radinković).
- (2013) *Vertrauen und Transparenz. Für ein neues Europa*, Beograd: Institut za filozofiju i društvenu teoriju (ed. Alfred Hirsch, Petar Bojanić, Željko Radinković). - (2012) *Horizonti bioetike. Moral u doba tehničke reprodukcije života*, Beograd (eds. Predrag Krstić, Rada Drezgić, Željko Radinković)
- (2012) *Kritičke kulturološke studije u postjugoslovenskom prostoru*, Banja Luka (eds. Danijela Majstorović, Željko Radinković, Saša Laketa, Maja Mandić).

Reviews

- (2018) (with Petar Bojanić) *Carl Schmitt, Der Schatten Gottes: Introspektionen, Tagebücher und Briefe 1921 bis 1924*, ed. Gerd Giesler, Ernst Hüsmert und Wolfgang H. Spindler, Berlin, Duncker & Humblot 2014, *Filozofija i društvo* 29 (4): 636–637.
- (2018) (with Petar Bojanić) *Carl Schmitt, Tagebücher 1925 bis 1929*, ed. Martin Tielke und Gerd Giesler, Berlin, Duncker & Humblot, 2018, *Filozofija i društvo* 29 (4): 637–639.